
 

پول ها بى پروا به بورس هجوم آوردند 

شروین شهریارى/ اقتصاددان 
روزهاى رویایى بورس تهران در حالى ادامه 
مى یابد که در کلیه بازارهاى موازى رکود 
سنگینى حکمفرما شــده و روند کاهش 
قیمت و افت حجم معاملات در بازارهاى 
طلا، ارز و مسکن غالب شده است. مطالعه 
الگوهــاى تاریخى نشــان مى دهد که در 
سیکل هاى تورمى، توالى پیک زدن قیمتى 
در بازارهاى مختلف به ترتیب در بازار ارز و 
طلا، مســکن و در نهایت با یک فاز تاخیر 
در بورس اتفاق افتاده اســت. توجه به این 
الگو در کنار مقایســه ارزش بازار فعلى با 
متغیرهایى نظیر تولیــد ناخالص داخلى، 
نقدینگى و ارزش ارزى کل بورس نشــان 
مى دهد که احتمالا بازار سرمایه نیز به یکى 
از پیک هاى تاریخى خود در سطح شاخص 
کل نزدیک شده است؛ اتفاقى که تاخیر یا 
عدم وقوع آن وابسته به تحولات مثبت در 
حوزه قیمت هاى جهانى، نرخ ارز یا تخفیف 

تحریم هاى خارجى خواهد بود.
سود کردن سخت شده است

به گزارش اقتصادنیوز، این روزها اگر پاى 
درد دل فعالان بازار سرمایه بنشینیم روایتى 
کمابیش مشــترك در بین گروه بزرگى از 
افراد نقل مى شــود. بر این اســاس به رغم 
رشد کمابیش پیوسته شاخص کل و فضاى 
مثبت حاکم بر کلیت بــازار، این دغدغه 
مطرح اســت که کســب بازدهى معقول 
هم پاى شــاخص دشــوارتر از قبل شده و 
بخش قابل توجهى از سرمایه گذاران، به ویژه 
گروهى که بر اســاس تحلیل هاى بنیادى 
فعالیت خود را تنظیــم مى کنند، از قافله 
کسب بازدهى هاى رویایى باز مانده اند.  این 
عقب ماندگى منحصر به ســرمایه گذاران 
ارزش گــرا نبــوده و حتــى معامله گران 
روزانه و کوتاه مدتى نیز به دلیل نوسانات 
غیرمترقبه صنایع مختلف و حرکت سریع 
نقدینگى بدون پیــروى از منطقى خاص 
در سهام گوناگون دچار نوعى سر درگمى 
و بلاتکلیفى هســتند که همین مسئله به 
نوبه خود به نوسانات بازار دامن مى زند.در 
روزهاى اخیر مجموعه آمارى در حوزه پولى 

و بازرگانى منتشر شده است که پیام هاى 
مهمى براى سرمایه گذاران از جمله فعالان 
بورســى دارد. در حوزه تجارت خارجى، 
در مردادماه براى دومین ماه متوالى، تراز 
بازرگانــى واردات و صــادرات غیر نفتى 
(با احتســاب میعانات گازى) منفى بوده

 است. 
بر این پایه، در تیر و مرداد تــراز مزبور به 
ترتیب ماهانه بیش از 900 و 200 میلیون 
دلارمنفى بوده است. از ابتداى سال اما، رقم 
مازاد تراز ارزى معادل 61 میلیون دلار بوده 
که در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 

(550 میلیون دلار) کمتر است. عدم تفاوت 
معنادار در تراز بازرگانــى در حالى اتفاق 
مى افتد که نسبت به مدت مشابه در سال 
97، قیمت متوسط ارز بیش از دو برابر شده 
و محدودیت هاى جدى در زمینه واردات از 
سوى سیاست گذار اعمال شده است. این 
ارقام گویاى آن است که سطوح جدید نرخ 
ارز لزوما باعث بهبود معنادار تراز بازرگانى 
کشور نشده و از این رو تداوم شرایط کنونى 
با عنایت به افت قابل ملاحظه درآمدهاى 
نفتى نسبت به ســال گذشته لزوما ضامن 

ثبات ارزى نخواهد بود. 

جنجال بر سر بازار پایه
اعلان زمان اجراى نســخه جدید 
قوانیــن و مقررات بــازار پایــه از روز 25 
شــهریور در روزهاى اخیر منجر به تلاطم 
جدى با برآیند عمدتا کاهشى در نمادهاى 
معاملاتى بازار مزبور شد. یک برآورد کلى 
نشان مى دهد که در نقطه حضیض این بازار 
در هفته گذشــته مجموع ارزش متوسط 
نمادها تا 17 درصد نسبت به قبل از اعلام 
مزبور کاهش یافته است. مطالعه دقیق تر 
جزئیات بخشــنامه اجرایى جدید نشان 
مى دهد که به رغم تقســیم بازارها به سه 
دســته زرد، نارنجى و قرمز، بخش عمده 
نمادهاى موجود دربخش زرد قرار گرفته اند 
که محدودیت کمترى نسبت به دو گروه 

دیگر دارند. 
با وجود این، معناى اجراى بخشنامه جدید 
این است که سهام شرکت هاى بخش زرد با 
لحاظ کردن یک بار حراج با محدوده نوسان 
شش درصدى و برقرارى محدوده نوسان 
ســه درصدى براى مابقى روزهــا، امکان 
نوسان بیش از 9 درصدى قیمت در طول 
هفته را دارند. از سوى دیگر، محدودیت هاى 
جــدى در زمینه فروش ســهام توســط 
سهامداران عمده و منوط کردن عرضه ها به 
تایید نهاد ناظر منجر به کاهش قابل توجه 

امکان عرضه سهام مى شود. 
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وقتى به رستورانى مى روید، بد نیست که پیش 
از آمدن گارسون، به فکر ســفارش غذایتان 
باشید و به آن تکیه کنید. شاید تأثیر گرفتن 
از آنچــه دیگران برگزیده اند، باعث شــود که 
به انتخابى نامناسب دســت بزنیم. اگر نگران 
این هســتید که خواه یا ناخواه ممکن اســت 
نظرتان عوض شــود، یک راه حــل مفید این 
است که قبل از سر رسیدن گارسون سفارش 
خود را سر میز براى دوستان اعلام کنید، شما 
با این کار بر سفارش خود مهر تأیید زده اید و 
احتمال کمى هست که دیگر افراد سر میز تصور 
نکنند که شما بى همتا هستید، حتى اگر کس 
دیگرى پیش از آنکه فرصت به دست آوردید، 
همان غذا را سفارش بدهد، اما بهترین گزینه 
این است که در ســفارش دادن نخستین نفر 
باشید. شاید رســتوران دارها باید از مشتریان 
بخواهند که سفارش خود را به طور خصوصى 
بنویسند یا به آرامى در گوش گارسون بگویند، 
تا مشــترى دیگرى تحت تأثیر سفارش هاى 
همراه ها و دوستان خود قرار نگیرد. قطعاً همه 
ما براى لذت بردن از غذا خوردن در بیرون از 
منزل پول زیادى مى پردازیم. به احتمال زیاد 
گرفتن سفارش خصوصى از افراد، ارزان ترین 
و ساده ترین راه براى افزایش لذت بردن از این 
تجربیات است. اقتصاد استاندارد بر این گمان 
است که ما از همه اطلاعات مرتبط با تصمیم  
خود آگاهى داریم و مى توانیم به محاسبه ارزش 
گزینه هاى گوناگون پیش رویمان بپردازیم و 
در ارزیابى پیامدهاى هر گزینه بالقوه، از نظر 
آگاهى هیچ قید و بندى نداریم. نتیجه اینکه 
تصور مى شود ما دست به تصمیم هایى منطقى 
و معقول مى زنیم. و اگر هر از چندگاهى تصمیم 
اشتباهى بگیریم، دیدگاه اقتصاد استاندارد بر 
آن است که خودمان یا به یارى «نیروى بازار»، 

به سرعت از اشتباه خود درس مى گیریم.

همتى مطرح کرد:

کاهش 3.5میلیارد دلارى 
بدهى هاى دولت

شــهر خبر: رئیس کل بانک مرکزى گفت: 
در یک سال و نیم گذشته حدود 3.5 میلیارد 
دلار از بدهى ارزى کاهش یافته و بدهى ارزى 
ما حــدود 9 میلیارد دلار اســت. عبدالناصر 
همتى گفت: نکته مهم بانــک مرکزى ثبات 
قیمت هاســت و مى دانیم که رشد نقدینگى 
حتماً ثبات قیمت ها را متأثر مى کند. مشکل 
اول، وظیفه اول و تمرکز اول بانک مرکزى بر 
روى کنترل نقدینگى اســت و نکته دوم آن 
است که این نقدینگى به سمت تولید و رونق 
تولید هدایت شود. رئیس شوراى پول و اعتبار 
درباره لازمه هدایت نقدینگى به سمت تولید 
تصریح کرد: لازمه این موضوع آن اســت که 
بدانیم چه تولیداتــى واقعاً با تزریق نقدینگى 
و رفتن نقدینگى به سمت آن ها منجر به رونق 
خواهند شــد و براى کشور مولد خواهند بود. 
همتى شناسایى این قبیل از تولیدات را بسیار 
مهم توصیف کرد و افزود: سفرهاى استانى به ما 
کمک مى کند تا از نزدیک با بخش هاى مختلف 
اقتصادى آشنا شده و کمک کنیم تا مشکلات 
نقدینگى آن ها حل شود. وقتى که مشکلات 
این واحدها حل شــد و تولیدات آن ها بیرون 
آمد، از طریق درآمدى که بــراى آن ها ایجاد 
مى شود، امکان ایجاد تقاضا براى کالاهاى سایر 
بخش هاى اقتصادى ایجاد شده و این موضوع 

باعث ایجاد رونق در کشور خواهد شد.
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توسط بانک سپه انجام شد؛

کسب 5 رتبه برتر جشنواره ملى 
انتشارات

نســل فردا: روابــط عمومــى بانک ســپه در 
چهاردهمین جشنواره ملى انتشارات در بخش هاى 
خبــر، مصاحبه، عکــس، مقالــه و صفحه آرایى 
رتبه هاى برتر را از آن خود کرد. بر اساس این خبر، 
در چهاردهمین جشــنواره ملى انتشارات که در 
مرکز همایش هاى سازمان مدیریت صنعتى برگزار 
شد، روابط عمومى بانک ســپه در سطح ملى در 
بخش هاى خبر، مصاحبه و صفحه آرایى رتبه اول، 
مقاله رتبه دوم و عکس رتبه سوم را کسب کرد. طى 
مراسمى با حضور دکتر سعید عاملى دبیر شوراى 
عالى انقلاب فرهنگى و جمعى از صاحب نظران و 
اساتید به نام حوزه روابط عمومى و ارتباطات لوح و 
تندیس این جشنواره به غلامرضا اسکندرى رئیس 

اداره کل روابط عمومى تقدیم شد.

یک مقام مسئول خبر داد:

دریافت کپى مدارك شناسایى 
توسط بانک ها متوقف شد

مهر: معاون وزارت اقتصاد از لغو الزام بانک ها براى 
دریافت کپى مدارك هویتى از مشتریان خبر داد و 
گفت: بانک ها به سامانه سازمان ثبت احوال متصل 
هستند و مى توانند اصالت مدارك هویتى مشتریان 
را بررسى کنند. عباس معمارنژاد با اعلام این خبر 
گفت: این موضوع در جلســه اخیر شوراى عالى 
مقابله با جرائم پول شــویى با حضور وزیر اقتصاد 
مصوب شد که بعد از طى مراحل قانونى و ابلاغ به 
بانک ها، اجرایى مى شود. وى اظهار داشت: در حال 
حاضر نظام بانکى کشور به سامانه اطلاعات هویتى 
سازمان ثبت احوال متصل است و مى تواند اصالت 
مدارك هویتى مشتریان را بررسى کند و نیازى به 
دریافت تصویر این مدارك نیست. معمارنژاد گفت: 
این مصوبه براى هوشمندسازى اقتصاد، سهولت 

امور و کاهش هزینه ها اجرا مى شود.

معاون رئیس جمهور:

کشور به سمت ثبات اقتصادى 
مى رود

معاون امور مجلس رئیس جمهور گفت: طى 18 ماه 
گذشته کشور با مشکلات زیادى مواجه بوده  است، 
اما اتحاد ملى باعث گذر از این مرحله سخت شد 
و امروز در مسیر ثبات اقتصادى قدم بر مى داریم. 
حسینعلى امیرى بیان کرد: بر اساس تحلیل هاى 
کارشناسان شــرایط کشــور رو به بهبودى و در 
حال حرکت به سمت اقتصاد پایدار است و شاهد 
ثبات در شــاخص هاى اقتصادى کشور خواهیم 
بود، اما باید همچنــان در کنار یکدیگر متحد بود 
تا آینده کشور درخشان باشــد. وى در خصوص 
شرایط سخت حاکم بر کشــور نیز عنوان کرد: با 
برنامه ریزى هایى که دولت انجام داد شــاهد این 
موضوع هستیم که برنامه هاى توسعه اى در کشور و 
استان فارس ادامه یافت و شرایطى نظیر تحریم ها، 
کاهش قیمت نفت و عدم امکان صادرات نتوانست 
بر فعالیت هاى توسعه محور در کشور چیره شود. 

مدیرعامل اتحادیه شرکت هاى تعاونى 
مسافربرى:

برنامه اى براى افزایش قیمت 
بلیت اتوبوس نداریم

مدیرعامل اتحادیه شرکت هاى تعاونى مسافربرى 
کشــور با بیان اینکه هیچ برنامه اى براى افزایش 
قیمت بلیت اتوبوس، مینى بوس و کرایه ســوارى 
نداریم، گفت: در همین شــرایط فعلى هم سفر از 
سبد خانوار بسیارى از اقشــار حذف شده است. 
احمدرضــا عامرى اظهار داشــت: پیــش از این 
مصاحبه اى داشتم که در آن اعلام شده بود قیمت 
بلیت اتوبوس ارزان است و این شائبه را ایجاد کرده 
بود با این مضمون که قصد افزایش نرخ ها را داریم 
در حالى که اعلام مى کنم هیــچ برنامه اى براى 
افزایش قیمت بلیت اتوبوس، مینى بوس و کرایه 
ســوارى نداریم. مدیرعامل اتحادیه شرکت هاى 
تعاونى مسافربرى کشــور ادامه داد: در حالى که 
از سال گذشته تاکنون فقط 20 درصد به نرخ هاى 
قبلى ما افزوده شده است، باز شرکت هاى تعاونى 
حمل و نقل مســافرى تلاش مى کنند در برخى 
ساعات و ایام در همین ارقام بلیت هم تخفیف هایى 

اعمال کنند تا جذب مسافر داشته باشند.

کوتاه از اقتصاد
بخشى از ارزهاى خانگى وارد بازار شد روابط ایران و چین در عرصه بین المللى راهبردى است

 ایرنا: وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعى در دیدار با سفیر چین روابط دو کشور در عرصه بین المللى را راهبردى دانست و گفت: آماده مبادله 
هیئت هاى کارشناسى هستیم. محمد شریعتمدارى در دیدار با سفیر چین، گفت: سابقه دوستى بین ایران و چین طولانى است و تصور 
مى کنیم که روابط دو کشور نه فقط دو جانبه بلکه در عرصه بین المللى هم مى تواند یک رابطه راهبردى باشد. وى با اشاره به مذاکرات 
رئیس جمهور در حاشیه اجلاس شانگهاى با مقامات چینى، گفت: این مذاکرات ارزشمند چراغ راهى براى ادامه همکارى هاست. وزیر کار 
اظهارداشت: معتقدم براى توسعه روابط در سطوح عالى برنامه هایى خوبى تنظیم شده، اما براى عملیاتى کردن آن نیاز به همکارى هاى 
سطوح میانى داریم و براین اساس قالب هاى مختلفى براى همکارى مشترك میان دو وزارت خانه ایران و چین که در قالب تفاهم نامه امضا 
شده مى تواند برقرار شود. وى تصریح کرد: همواره آماده مبادله هیئت هاى کارشناسى براى اجراى مفاد تفاهم نامه هاى انجام شده هستیم.

شهر خبر: معاون ارزى اسبق بانک مرکزى با اشاره به ورود بخشى از ارزهاى خانگى به بازار ارز، گفت: این روزها بازار ارز از آرامش و ثبات 
برخوردار است. سیدکمال سیدعلى درباره وضعیت فعلى بازار ارز و آرامش حاکم بر این بازار، اظهار داشت: قیمت ارز از نوسانات پرشتاب 
کاهش یافته که به نظر من خروج سفته بازان از این بازار و عدم رونق سرمایه گذارى بر ارز از جمله دلایل این اتفاق است. وى افزود: 
افرادى که سال گذشته، هنگامى که قیمت ها بر مدار 14 تا 15 هزار تومان بود، ارز خریدارى کرده و به جاى سود متضرر شده اند، ارزهاى 
خود را در بازار عرضه کرده اند. البته میزان ثبت سفارش و کنترل واردات هم در این زمینه تأثیرگذار خواهد بود. معاون ارزى اسبق 
بانک مرکزى ادامه داد: اینکه در آینده چه اتفاقى خواهد افتاد، با توجه به اینکه میزان واردات، میزان صادرات غیرنفتى، نحوه پرداخت 
ارزهاى خدماتى از طریق صرافى هاى بانک ها و همچنین احیاى اعتماد عمومى براى کنترل نرخ ارز از اهمیت بالایى برخوردار است.

بدینوسیله از کلیه سهامداران شرکت خدماتی شهرک صنعتی اشترجان برای حضور در جلسه مجمع 
عمومی عادی سالیانه )نوبت اول( که در ساعت 17 روز سه شنبه مورخ 98/07/09 در سالن اجتماعات 

شهرک صنعتی اشترجان برگزار می گردد، دعوت به عمل می آید. 
دستور	جلسه	مجمع	عمومی	عادی:		

1- ارائه گزارش مالی شرکت از طرف هیئت مدیره به مجمع عمومی 
2- بررسی و تصویب عملکرد و ترازنامه مالی منتهی به اسفند ماه 1397 شرکت خدماتی 

3- انتخاب اعضای هیت مدیره و بازرس )اصلی و علی البدل( 
4- انتخاب روزنامه رسمی 

5- سایر مواردی که در صلاحیت مجمع عمومی عادی باشد.
رییس	هیئت	مدیره	شرکت	خدماتی	شهرک	صنعتی	اشترجان

آگهـی	دعوت	مجمع	عمومی	عادی
شرکت	خدماتی	شهرک	صنعتی	اشترجان	به	شماره	ثبت	1729	)سهامی	خاص(	

شناسه: 587773

آگهی	مجمع	عمومی	کانون	بازنشستگان	ذوب	آهن	
)نوبت	اول(	

هیئت	مدیره	کانون	بازنشستگان	ذوب	آهن	

مجمع عمومی نوبت اول در تاریخ 98/06/23 از ساعت 8 صبح در نمازخانه مجموعه شفق 
برگزار می شود از اعضای محترم کانون دعوت می شود با در دست داشتن کارت عضویت 
کانون یا اطلاعیه حقوقی شهریور ماه 98 چنانچه مجمع عمومی به حد نصاب نرسد؛ نوبت 
دوم آن مجمع روز چهارشنبه در تاریخ 98/07/10 ساعت 8 صبح در ورزشگاه ملت واقع در 

خیابان امام خمینی پارک قلمستان برگزار می گردد.
3- انتخاب بازرس 2- بستن بیلان سال 1397   دستور	جلسه:		1- گزارش بازرس  

فرید مؤذن/ گروه اقتصاد
moazenfarid@gmail.com

وزیرصنعت، معدن و تجــارت درگفت وگــوى اختصاصى با 
«نســل فردا» از حتمى بودن توقف تولید پراید درســال 99 
خبرداد و گفت: طبق سیاســت هاى اتخاذ شده در سال آینده 
پراید از خط تولید خارج مى شود و دیگرحتى یک پراید هم عرضه نخواهد شد. رضا رحمانى با اشاره به اعلام 
رئیس پلیس راهنمایى و رانندگى نیروى انتظامى درباره توقف شماره گذارى پراید درسال آینده، اظهار داشت: 
توقف شماره گذارى نداریم، اصلاً برنامه براین است که خودروهاى قدیمى از چرخه تولید خارج شوند و قاعدتاً 
جایشــان را خودروهاى جدید مى گیرند. وى درباره زمان دقیق این دستورالعمل یادآور شد: به آن شکل که 
گفته اند زمان بندى دقیق نداریم. حالا دوماه این طرف یا آن طرف بهتر است براى خودمان دغدغه درست نکنیم. 
ممکن است دوماه دیرتر یا زودتر شود، اما به هرحال اینکه از رده خارج خواهد شد، قطعى است. وزیر صنعت، 
معدن و تجارت درخصوص جایگزینى خودروهاى جدید نیــز گفت: با توجه به اینکه هدف، ارائه محصولات 
جدید و خروج محصولات قدیمى ازخط تولید است بنابراین بسته هاى تولیدى به روز و ایمن ترى در نظرگرفته 
شده است. وى اعلام کرد: ایران خودرو متعهد شده تا پایان سال جارى سه نوع محصول جدید که دوتاى آن 
کلاً جدید است ویکى دیگر هم اتومات دنا است را تولید کند. گفتنى است، در همین رابطه سردار سیدکمال 
هادیانفر، رئیس پلیس راهنمایى و رانندگى نیروى انتظامى چندى پیش هشدار داده بود« ما در سال 99 هیچ 
پرایدى را شماره گذارى نمى کنیم تا خودرویى ایمن جایگزین شود». وى عنوان کرده است: پراید ایمنى کافى 
را ندارد. لذا گزارشاتى را به شکل مکتوب و همراه با مستندات به وزیر صنعت معدن و تجارت ارسال کردیم و 
طى جلسات حضورى با ایشان و مدیرعامل شرکت سایپا موارد را انتقال دادیم و قرار شد با توجه به تعهدى 
که این شرکت در سال 98 براى فروش داشته از ســال 99 تولید این محصول را متوقف کند. رئیس پلیس 
راهنمایى و رانندگى نیروى انتظامى با اعلام اینکه طى 11 سال گذشته 34 درصد جان باختگان و مجروحان 
حوادث رانندگى استفاده کنندگان خودروى پراید بوده اند، تصریح کرد: بنابراین تصمیم براین شده تا از سال 

99 خودروى سوارى پراید شماره گذارى نشود.

ایسنا: سامانه نیما از جمله طرح هایى بود که اگرچه سال ها در اتاق معاونت ارزى بانک مرکزى با مخالفت 
مواجه مى شد، اما به دلیل شرایط خاص تحریمى کشور و کاهش درآمدهاى ارزى ناشى از فروش نفت براى 
دولت، از پستوهاى این معاونت بیرون کشیده و راه اندازى شد. این سامانه اکنون محلى براى جمع آورى و 
آنالیز بخش عمده اى از درآمدهاى ارزى حاصل از فروش کالاهاى غیرنفتى است و بانک مرکزى به خوبى 
مى تواند به لحظه گزارش دهد که کدام صادرکنندگان چه میزان از ارز حاصل از صادرات خود را به کشور 
بازگردانده اند و کدام یک همچنان در مقابل بازگشت ارز حاصل از فروش کالاهاى خود در بازارهاى جهانى 
مقاومت کرده و رفع تعهد ارزى شان همچنان بلاتکلیف است. بانک مرکزى همه صادرکنندگان را مکلف 
کرده است تا ارز حاصل از صادرات غیرنفتى خود را در بازه هاى زمانى مشخص به کشور بازگردانده و به 
روش هایى که تعیین شده است، رفع تعهد ارزى کنند. البته این تنها وظیفه صادرکنندگان نیست، بلکه 

واردکنندگان نیز مکلف هستند که رفع تعهد کنند.
اوایل مردادماه بود که به دلیل برخى اختلالات سامانه نیما، صادرکنندگان با مشکلات بسیارى در حوزه 
رفع تعهد ارزى خود در ســامانه نیما و واگذارى ارز حاصل از صادرات خود به واردکنندگان مواجه شده 
بودند، به نحوى که معاملات کوتاژهاى صادراتى در سامانه نیما قفل شده بود و عملاً رفع تعهد ارزى براى 
بســیارى از صادرکنندگان امکان پذیر نبود؛ اما در نهایت بعد از گذشت حدود بیست روز، بانک مرکزى 
که مشکل اصلى در بروز این اشکال را گمرك مى دانست، از رفع مشکلات میان بانک مرکزى و گمرك 
خبر داد. حال صادرکنندگان از توقف دوباره رفع تعهد ارزى در سامانه نیما خبر مى دهند و مى گویند که 
اشکالات، مجدداً بروز کرده است. صادرکنندگان در تماس هاى مکرر، خبر از قطع سامانه نیما مى دهند. 
آن ها مى گویند که تماس هاى مکرر آن ها با بانک مرکزى، با این نتیجه مواجه شــده است که اشکال از 
گمرك است و هنوز نتوانسته اند جواب مشخصى از گمرك بابت این موضوع داشته باشند. یک مقام مسئول 
در نظام بانکى گفت: بانک مرکزى پیگیرى لازم براى رفع اشکالات را با گمرك در حال انجام دارد و تلاش 

دارد تا به زودى این مشکل برطرف شود.

تجارتخانه ملت

کارگر آنلاین: روند کاهشى و ادامه دار نرخ خودرو در هفته هاى اخیر که استارت آن از اواخر مردادماه خورده، 
به گفته فعالان بازار خودرو منجر به کاهش 40 درصدى نرخ خودرو شده است. با وجود این میزان کاهش تولید، 
فعالان بازار خودرو معتقدند که این روند همچنان ادامه خواهد داشــت به طورى که قیمت ها به فروردین ماه 
امسال یا اسفند سال گذشته نزدیک مى شود. به اعتقاد آن ها افزایش عرضه، نبود تقاضا و اقدامات کنترلى از جمله 
جلوگیرى از فروش عمده و کارتکسى در کنار ثبات نرخ ارز منجر به کاهش قیمت ها شده و واسطه ها را از بازار 
خارج کرده است. سعید موتمنى، رئیس اتحادیه فروشندگان خودرو تهران با تاکید بر ادامه دار بودن روند کاهشى 
نرخ خودرو در ماه هاى اخیر مى گوید: در چند وقت اخیر کاهش نرخ خودرو به حدود 40 درصد رسیده که دلیل 

این روند، تغییرات انجام شده در خودروسازى ها و ثبات نرخ ارز از سوى دیگر بوده است. 
وى جلوگیرى از عمده فروشى و فروش کارتکس و خرید انصرافى را از دلایل 

کاهش نرخ خودرو در هفته هاى اخیر مى داند و مى افزاید: ثبات 
نرخ ارز در روزهاى اخیر و کاهش نسبى آن از اصلى ترین 
دلایل کاهش نرخ در چند هفته اخیر بوده به طورى که 
بر نرخ خودروهاى داخلى، مونتاژى و وارداتى تاثیرگذار 

بوده و هنوز نیز ادامه دارد. 

 فارس: رئیس اتحادیه مشاوران املاك با اشاره به اینکه روند کاهش قیمت مسکن آغاز شده و مشخص نیست تا چه 
حد قیمت مسکن کاهش خواهد یافت، گفت: بعضى اعلام مى کنند قیمت مسکن تا چه حد کاهش خواهد یافت، اما 
مگر آن ها منجم هستند که این پیش بینى را انجام مى دهند. مصطفى قلى خسروى، در پاسخ به این سوال که گفته 
مى شود قیمت مسکن بیشتر از 20 تا 30 درصد کاهش نخواهد یافت، آیا این پیش بینى ها درست است، گفت: مگر 
کسى تصور مى کرد که قیمت مسکن تا این حد افزایش یابد. پس هیچ کارشناسى نمى تواند پیش بینى کند که روند 
رو به پایین قیمت مسکن چه زمانى متوقف خواهد شد. وى با بیان اینکه اکثر کارشناسانى که در خصوص میزان 
کاهش قیمت مسکن پیش بینى مى کنند اکثراً سازنده یا کسانى هستند که اقدام به خرید و فروش مسکن مى کنند، 

گفت: مگر کارشناســانى که پیش بینى مى کنند قیمت مسکن چقدر کاهش 
مى یابد، منجم هستند؛ چراکه بازار مسکن نشان نمى دهد این روند کاهش 
چه زمانى متوقف خواهد شد. خسروى ادامه داد: برنامه ریزى هایى که دولت 

انجام داده، کاهش نرخ دلار و احداث 400 هزار مسکن بر اساس طرح اقدام 
ملى، قطعاً مى تواند در بازار مسکن و قیمت آن تأثیر بگذارد. وى گفت: قطعاً 
تحولات سیاسى و اقتصادى بر بازار مسکن تأثیر خواهد گذاشت؛ چراکه 

اگر نرخ دلار کاهشى شود، احتمال اینکه قیمت مسکن افت پیدا کند وجود دارد.

آغاز شدید کاهش قیمت خودرو

وعده وزیرصنعت، معدن و تجارت درگفت وگوى اختصاصى با «نسل فردا»:

در سال آینده حتى یک پراید هم تولید نخواهد شد

نمى توان براى کاهش قیمت مسکن سقف تعیین کرد

توقف دوباره رفع تعهد ارزى در سامانه نیما

کشمکش گمرك و صادرکنندگان
دریا وفایى/  گروه پارلمانى

daryavafaei2009@gmil.com

کاهش قیمت مسکن پیش بینى مى کنند اکثراً سازنده یا کسانى هستند که اقدام به خرید و فروش مسکن مى کنند، 
گفت: مگر کارشناســانى که پیش بینى مى کنند قیمت مسکن چقدر کاهش 

مى یابد، منجم هستند؛ چراکه بازار مسکن نشان نمى دهد این روند کاهش 
چه زمانى متوقف خواهد شد. خسروى ادامه داد: برنامه ریزى هایى که دولت 

 هزار مسکن بر اساس طرح اقدام 
ملى، قطعاً مى تواند در بازار مسکن و قیمت آن تأثیر بگذارد. وى گفت: قطعاً 
 هزار مسکن بر اساس طرح اقدام 
ملى، قطعاً مى تواند در بازار مسکن و قیمت آن تأثیر بگذارد. وى گفت: قطعاً 
 هزار مسکن بر اساس طرح اقدام 

تحولات سیاسى و اقتصادى بر بازار مسکن تأثیر خواهد گذاشت؛ چراکه 
اگر نرخ دلار کاهشى شود، احتمال اینکه قیمت مسکن افت پیدا کند وجود دارد.

این روند، تغییرات انجام شده در خودروسازى ها و ثبات نرخ ارز از سوى دیگر بوده است. 
وى جلوگیرى از عمده فروشى و فروش کارتکس و خرید انصرافى را از دلایل 

کاهش نرخ خودرو در هفته هاى اخیر مى داند و مى افزاید: ثبات 
نرخ ارز در روزهاى اخیر و کاهش نسبى آن از اصلى ترین 
دلایل کاهش نرخ در چند هفته اخیر بوده به طورى که 
بر نرخ خودروهاى داخلى، مونتاژى و وارداتى تاثیرگذار 

گفت: مگر کارشناســانى که پیش بینى مى کنند قیمت مسکن چقدر کاهش 
مى یابد، منجم هستند؛ چراکه بازار مسکن نشان نمى دهد این روند کاهش 
چه زمانى متوقف خواهد شد. خسروى ادامه داد: برنامه ریزى هایى که دولت 

انجام داده، کاهش نرخ دلار و احداث 
ملى، قطعاً مى تواند در بازار مسکن و قیمت آن تأثیر بگذارد. وى گفت: قطعاً 

انجام داده، کاهش نرخ دلار و احداث 
ملى، قطعاً مى تواند در بازار مسکن و قیمت آن تأثیر بگذارد. وى گفت: قطعاً 

انجام داده، کاهش نرخ دلار و احداث 

تحولات سیاسى و اقتصادى بر بازار مسکن تأثیر خواهد گذاشت؛ چراکه 
اگر نرخ دلار کاهشى شود، احتمال اینکه قیمت مسکن افت پیدا کند وجود دارد.


